النشرة اليومية للاتحاد **UAC DAILY MONITOR**

22 نيسان (ابريل) 2024 نشرة يووية الكترونية تصدر عن اتحاد الغرف العربية



■ الكشف عن تفاصيل الدورة الخامسة لهنتدى اللستثمار العالمي لرواد الأعمال (WEIF)

عقد في مقر غرفة البحرين يوم الأحد 21 أبريل 2024، مؤتمر صحافي تمّ في خلاله الكشف عن تفاصيل النسخة الخامسة من المنتدى العالميُّ للاستَثمار لرواد الأعمال (WEIF)، الذي يعقد هذا العام تحت شّعار: "تحقيق أهداف التنمية المُستدامة من خلال تعزيز الابتكار ً والنمو الاقتصادي"، في الفترة من 14 إلى 16 مايو 2024 تحتّ رعاية صاحب السمو الملكي ولي العهد رئيس مجلس الوزراء الأمير سلمان بن حمد آل خليفة. وحضر المؤتمر الصحافي رئيس اتحاد الغرف العربية ورئيس غرفة تجارة وصناعة البحرين سمير عبدالله ناس، وعضو مجلس إدارة غرفة البحرين سونيا جناحي، وافتراضيا عبر تطبيق "زوم" الأمين العام لاتحاد الغرف العربية الدكتور خالد حنفي. كما شارك الأمين العام المساعد للشؤون الاقتصادية لجامعة الدول العربية السفير على بن إبراهيم المالكي، ورئيس مكتب ترويج الاستثمار والتكنولوجيا التابع لمنظمة الأمم المتحدة للتنمية الصناعية (اليونيدو) - مملكة البحرين، الدكتور هاشم حسين.

وأوضح الرئيسِ سمير ناس أنّ النسخة الخامسة من المنتدى ستحمل شعار «تحقيق أهداف التنمية المستدامة من خلال تعزيز الابتكار والنمو الاقتصادي». مؤكدا أنّ المنتدى يسعى إلى معالجة التحديات العالمية، بما في ذلك الفقر وعدم المساواة وتغير المناخ والسلام والعدالة في ظل أهداف التنمية المستدامة، إذ يعد الابتكار والنمو الاقتصادي من عوامل التمكين الحاسمة لتحقيق أهداف التنمية المستدامة، كما يمكن أن يؤدي الابتكار إلى تطوير تقنيات ومنتجات وخدمات جديدة يمكنها مواجهة التحديات الاجتماعية والبيئية، ويمكن للنمو الاقتصادي أن يوفر الموارد اللازمة للاستثمار في مبادرات التنمية المستدامة.

وأكد ناس على أهمية هذا المؤتمر الذي يأتي انعكاسًا للتوجهات نحو

الارتقاء بريادة الأعمال والاستثمار، وتوفير البيئة الحاضنة والداعمة لهذا القطاع، إلى جانب اعتماد المبادرات والبرامج المحققة الأهداف التنمية المستدامة، بما يسهم في تحقيق الكثير من الإنجازات في مجالات ريادة الأعمال والأستثمار، وباتت البحرين تحظى بمكانةً متقدمة على الخارطة العالمية للابتكار وريادة الأعمال.

Union of Arab Chambers

وأشار ناس إلى الدور الذي تلعبه غرفة تجارة وصناعة البحرين من خلال تنفيذ العديد من البرامج والفعاليات المعززة لأهداف التنمية والابتكار والنمو الاقتصادي، وأطلقت برامج الشراكة المجتمعية ودعم المبادرات التطوعية لتغطية مختلف المجالات التنموية، لافتًا إلى حرص «الغرفة» بالعمل بالتوازي مع استراتيجيات الحكومة التنموية للمساعدة في عملية النماء والابتكار وخلق الفرص والوظائف جيدة الأجر، بالإضافة إلى تشجيع ريادة الأعمال من خلال العمل الجاد مع مختلف الأطراف لتعزيز مكانة المستثمرين بمزيد من الحوافز و الفرص لزيادة وتيرة الاستثمارات، بما يسهم في التنويع الاقتصادي وتحسين العديد من القطاعات الأخرى ذات الصلة.

وتحدّث أمين عام الاتحاد الدكتور خالد حنفي خلال المؤتمر الصحافي، فنوّه إلى أهميّة انعقاد المنتدى "حيث يهدف المنتدى الدولي لريادة الأعمال 2024 إلى تحقيق أهداف التنمية المستدامة من خلال تعزيز الابتكار والنمو الاقتصادي لرواد الأعمال مما يسهم بصورة مباشرة في تحقيق التنمية الاقتصادية والاجتماعية لهم"

ونوه الدكتور خالد حنفي إلى أنّ "المنتدى يحظى بدعم عدد من الشركاء في مجال تنمية المؤسسات المتناهية الصغر والصغيرة والمتوسطة وريادة الاعمال والابتكار من أبرزهم الاتحاد الدولي للمسؤولية الاجتماعية واتحاد "شنتشن - الصين" لتعزيز ريادة







الأعمال لدى الشباب والشبكة الدولية للشركات الصغيرة والمتوسطة والشبكة الدولية لرائدات الاعمال وشبكة الأعمال الإبداعية ومنتدى شباب التعاون الإسلامي ومنظمة تنمية المرأة ومنظمة العالم الإسلامي للتربية والعلوم والثقافة. بالإضافة الى عدد كبير من اصحاب المصلحة مثال الوزارات والمنظمات الحكومية ووكالات الأمم المتحدة والمنظمات غير الحكومية والمؤسسات المالية التنموية والمنظمات الإقليمية والدولية والبنوك التجارية والجامعات ومؤسسات دعم الشركات الصغيرة والمتوسطة ومراكز البحوث ومراكز الفكر والحاضنات والمسرعات وغرف التجارة والصناعة وغيرها.

ونوّه الأمين العام د. خالد حنفي إلى أنّه متابعة للنجاح الذي حققته مبادرة "العيش باستقلالية"، ومن أجل تكثيف العمل لتحقيق التمكين الاقتصادي لذوي الإعاقة، سوف يتم خلال المنتدى عقد جلسات حوارية لاستكمال وضع وبرامج عملية تسهم في الارتقاء بذوي الإعاقة في الدول العربية. كما سينظم خلال المؤتمر معرض للتكنولوجياً الحديثة لذوي الإعاقة، بالإضافة الى معرضاً للمشاريع المتأهِّلة في النسخة الثانيَّة من مسابقة "العيش باستِقلالية. كما سوفي يتم خلال المنتدى تنظيم الدورة الثانية من منتدى الأسر المنتجة، وذلك في إطار التمكين الاقتصادي والاجتماعي للأسر المنتجة، حيث يسعى المنتدى الى تحديد الآليات المثلى لمساعدتهم على التحول من النمط غير الرسمي إلى النمط الرسمي من خلال برامج ريادة الاعمال حيث أن الأسر المنتجة المتميزة تتمتع بمهارة عالية في الصناعات الحرفية والمنتجات البسيطة، كون تلك الأسر قامت باستغلال جميع الموارد المتاحة من البيئة المحيطة بها وتحويلها إلى منتجات مبتكرة تتناسب مع أذواق واحتياجات المستهلكين.

وأكد وزير الصناعة والتجارة والسياحة في مملكة البحرين، عبدالله بن عادل فخرو، أن انعقاد هذ المؤتمر في المنامة يقف شاهدًا على ريادة مملكة البحرين في الدفع بالنمو الاقتصادي المستدام، وسعيًا لترسيخ مكانتها إقليميًا ودوليًا عبر ابتكار الحلول لمعالجة التحديات العالمية، في ظل اهداف التنمية المستدامة عبر انتهاج ريادة الأعمال التي تُعد من أهم عوامل التمكين لتحقيق تلك الأهداف.

وأشار إلى أن وجود هذا المحفل في هذا المنتدى العلمي الضخم لهو فرصة لالتقاء العقول وتبادل الخبرات، واكتساب المعارف والمهارات، حيث انّ شعار المنتدى هذا العام تحت عنوان «تحقيق اهداف التنمية المستدامة من خلال تعزيز الابتكار والنمو الاقتصادي»، شاهد على

عزمنا لاتباع نهج متعدد أوجه يتضمن نشر ثقافة ريادة الأعمال وتشجيع الشراكات والتعاون وتبادل المعرفة، والاستثمار في البحث والتطوير وخلق بيئة حاضنة الإبداع والابتكار.

ودعا الوزير فخرو رواد الأعمال إلى الاستفادة القصوى الاستفادة من هذ الفعالية والقطاع الخاص عبر اقتناص الفرص التي سيولدها هذا المنتدى، مؤكدًا حرص حكومة مملكة البحرين على مواصلة العمل على تهيئة البنية التحتية لدعم ريادة الأعمال والأخذ بمخرجات هذا الحدث العالمي لمواصلة البناء والتطوير مع فريق البحرين، للإسهام في تحقيق النمو الاقتصادي المستدام المنشود وتحويل التحديات التي نشهدها في العالم سريع التغير الى فرص.

وقال رئيس مكتب ترويج الاستثمار والتكنولوجيا التابع لمنظمة الأمم المتحدة للتنمية الصناعية (اليونيدو) د. هاشم حسين إن هذا المحفل العالمي يمارس دوره الخلاق في نطاق أنشطته المتناغمة بشكل متكامل مع منظومة الأمم المتحدة، وتتطور بخطى حثيثة راسخة مع أنشطتها كي يصبح حدثًا تتحدث عنه أرقام المنجزات التي حققها خلال نسخه الأربع الماضية الممتدة من العام 2015 حتى يومنا هذا. موضحا أنّه خلال هذه الفترة القصيرة نسبيًا في سجل مقاييس التنمية والتقدم الدولية، نجح «المنتدى الدولي لريادة الأعمال والاستثمار» في تحقيق نمو ملموس، وترك بصماته الإيجابية الواضحة على الارتقاء بأداء حركة ريادة الأعمال العالمية بشكل عام، والعربية منها بشكل خاص. ومارس «المنتدى الدولي لريادة الأعمال والاستثمار» هذا الدور البارز المميز، وسوف يواصل ممارسته؛ من أجل تعزيز عجلة النمو الاقتصادي، ودفع مبادرات الابتكار المبدع نحو الأمام، وتطوير مقاييس أداء التنمية المستدامة، التي تدعو إليها وتبشر بها أهداف التنمية المستدامة للأمم المتحدة. كل ذلك يتم بتناغم ملموس ومتكامل مع منظمة الأمم المتحدة والمؤسسات ذات العلاقة بها، فمن خلال العلاقة المميزة التي نسجتها مبادراته المختلفة، بين ريادة الأعمال المبدعة، ومراكز الاستثمار الجريئة، انبثقت آليات الديناميكية الراسخة التي تكرس قيم ومقاييس وأداء وريادة الأعمال في المشهد العالمي المنتج الذي تدعو إليه، ولا تزال تواصل مده بالقدرة على نسج علاقات وطيدة مثمرة بين المبتكرين المبدعين والمستثمرين الجريئين. وكشفت عضو غرفة التجارة سونيا جناحي عن أنه سيشارك في المنتدى حوالي 1000 مشارك من 100 دولة، منهم 600 إلى 700 مشارك من الخارج البحرين. وأشارت إلى أن الهدف من المنتدى فتح المجال أمام رواد الأعمال لتحقيق أهدافهم بالشراكة المشاركين من الخارج، وتوصيل أعمالهم عالميًا. لافتة إلى أن المشاركين مبدعون لا يحتاجون لدعم تقليدي، وإنما يحتاجون إلى التدريب والدعم المالي من الشركات الكبيرة والعوائل لاستثمار أفكار البحرين المبدعين لتخرجهم إلى الخارج، من خلال شراكات لرواد الأعمال، وقد كانت هناك حوالي 300 اتفاقية مع شركات مؤسسات صغيرة وكبيرة في هذ المجل خلال المنتديات التي أقيمت خلال أربع السنوات السابقة، وهناك دعم مالى بمئات الملايين بالذات المؤسسات البلاد الأفريقية لتركيز عالميًا.

المصدر (اتحاد الغرف العربية)



■ Details of the Fifth Session of the World Entrepreneur Investment Forum (WEIF) Revealed

A press conference was held at the Bahrain Chamber's headquarters on Sunday, April 21, 2024, during which the details of the fifth edition of the World Entrepreneurship Investment Forum (WEIF), which is being held this year under the slogan: "Achieving sustainable development goals by promoting innovation and economic growth" were revealed, from May 14 to 16, 2024, under the patronage of His Royal Highness the Crown Prince and Prime Minister Prince Salman bin Hamad Al Khalifa. The press conference was attended by the President of the Union of Arab Chambers, and the President of the Bahrain Chamber of Commerce and Industry, Samir Abdullah Nass, and a member of the Board of Directors of the Bahrain Chamber, Sonia Janahi, and virtually via the "Zoom" application, the Secretary-General of the Union of Arab Chambers, Dr. Khaled Hanafi. The Assistant Secretary-General for Economic Affairs of the League of Arab States, Ambassador Ali bin Ibrahim Al-Maliki, and the Head of the Investment and Technology Promotion Office of the United Nations Industrial Development Organization (UNIDO) - Kingdom of Bahrain, Dr. Hashim Hussein, also participated.

President Samir Nass explained that the fifth edition of the forum will carry the slogan "Achieving sustainable development goals by promoting innovation and economic growth." Stressing that the forum seeks to address global challenges, including poverty, inequality, climate change, peace and justice in light of the sustainable development goals, as innovation and economic growth are critical enabling factors for achieving the sustainable development goals, innovation can also lead to the development of new technologies, products, and services that can address social and environmental challenges, and economic growth can provide the resources needed to invest in sustainable development initiatives.

Nass stressed the importance of this conference, which reflects trends toward promoting entrepreneurship and investment and providing an incubating and supportive environment for this sector. In addition to adopting initiatives and programs that achieve sustainable development goals, which contribute to many achievements in entrepreneurship and investment, Bahrain now enjoys an advanced position on the global map of

innovation and entrepreneurship.

Nass pointed to the role played by the Bahrain Chamber of Commerce and Industry through implementing many programs and events that enhance the goals of development, innovation, and economic growth, and launched community partnership programs and supported volunteer initiatives to cover various development areas pointing out the Chamber's keenness to work in parallel with the government's development strategies to assist in the process of growth and innovation and create opportunities and well-paid jobs. In addition to encouraging entrepreneurship by working hard with various parties to enhance the position of investors with more incentives and opportunities to increase the pace of investments, which contributes to economic diversification and improves many other related sectors.

The Secretary-General of the Union, Dr. Khaled Hanafi, spoke during the press conference, noting the importance of holding the forum "The International Entrepreneurship Forum 2024 aims to achieve sustainable development goals by promoting innovation and economic growth for entrepreneurs, which directly contributes to achieving their economic and social development."

Dr. Khaled Hanafi noted that "the forum enjoys the support of a number of partners in the field of micro, small and medium enterprise development, entrepreneurship and innovation, most notably the International Federation for Social Responsibility and the Shenzhen - China Federation," to promote youth entrepreneurship, the International Network of Small and Medium Enterprises, the International Network of Women Entrepreneurs, the Creative Business Network, the Islamic Cooperation Youth Forum, the Women's Development Organization, and the Islamic World Educational, Scientific and Cultural Organization. In addition to a large number of stakeholders, such as ministries, governmental organizations, United Nations agencies, non-governmental organizations, development financial institutions, regional and international organizations, commercial banks, universities, small and medium-sized enterprise support institutions, research centers, think tanks, incubators, accelerators, chambers of commerce and industry, and others.





The Secretary-General, Dr. Khaled Hanafi noted that, as a follow-up to the success achieved by the "Living Independently" initiative, and in order to intensify work to achieve economic empowerment for people with disabilities, dialogue sessions will be held during the forum to complete the development of practical programs that contribute to the advancement of people with disabilities in Arab countries. During the conference, an exhibition of modern technology for people with disabilities will be organized, in addition to an exhibition of the projects that qualified in the second edition of the "Living Independently" competition. The second session of the Productive Families Forum will also be organized during the forum, within the framework of the economic and social empowerment of productive families. The forum seeks to identify the optimal mechanisms to help them transition from the informal style to the formal style through entrepreneurship programs, as distinguished productive families have high skill in craft industries and simple products because these families exploited all available resources from the surrounding environment and transformed them into innovative products that suit the tastes and needs of consumers.

The Minister of Industry, Trade, and Tourism in the Kingdom of Bahrain, Abdullah bin Adel Fakhro, confirmed that holding this conference in Manama stands as a testament to the leadership of the Kingdom of Bahrain in promoting sustainable economic growth. In an effort to consolidate its position regionally and internationally by innovating solutions to address global challenges, in light of the sustainable development goals, by pursuing entrepreneurship, which is considered one of the most important enabling factors for achieving those goals.

He pointed out that the presence of this forum in this huge scientific forum is an opportunity to meet minds, exchange experiences, and acquire knowledge and skills. As the slogan of the forum this year is entitled "Achieving Sustainable Development Goals by Promoting Innovation And Economic Growth," is a testament to our determination to follow a multi-faceted approach that includes spreading a culture of entrepreneurship, encouraging partnerships, cooperation, and knowledge exchange, investing in research and development and creating an incubating environment for creativity and innovation.

Minister Fakhro called on entrepreneurs to make the most of



this event and the private sector by seizing the opportunities that this forum will generate. Emphasizing the keenness of the Government of the Kingdom of Bahrain to continue working on preparing the infrastructure to support entrepreneurship and to adopt the outcomes of this global event to continue construction and development with the Bahrain team, to contribute to achieving the desired sustainable economic growth and transform the challenges we are witnessing in the rapidly changing world into opportunities.

The head of the Investment and Technology Promotion Office of the United Nations Industrial Development Organization (UNIDO), Dr. Hashem Hussein: This global forum exercises its creative role within the scope of its activities that are harmonious in an integrated manner with the United Nations system. It is developing at a steady and steady pace with its activities to become an event that is talked about by the numbers of achievements it achieved during its past four editions, extending from the year 2015 to the present day. Explaining that during this relatively short period in the record of international development and progress standards, the "International Forum for Entrepreneurship and Investment" succeeded in achieving tangible growth, and leaving a clear positive mark on improving the performance of the global entrepreneurship movement in general, and the Arab one in particular. The International Forum for Entrepreneurship and Investment has played this prominent role and will continue to play it. In order to enhance economic growth, push forward creative innovation initiatives, and develop sustainable development performance measures, which are called for and heralded by the Sustainable Development Goals of the United Nations. All of this is done in concrete and integrated harmony with the United Nations and its related institutions. Through the distinctive relationship woven by its various initiatives, between creative entrepreneurship and venture investment centers, established dynamic mechanisms have emerged that establish the values, standards, performance, and performance of entrepreneurship in the productive global scene it calls for, and continue to provide it with the ability to weave strong, fruitful relationships between creative innovators, and bold investors.

Chamber of Commerce member Sonia Janahi revealed that about 1,000 participants from 100 countries will participate in the forum, including 600 to 700 participants from outside Bahrain. She pointed out that the forum aims to open the way for entrepreneurs to achieve their goals in partnership with participants from abroad, and to communicate their business globally. Pointing out that the participants are creative people who do not need traditional support, but rather they need training and financial support from large companies and families to invest in the ideas of Bahrain's creative people to take them abroad. Through partnerships for entrepreneurs, there were about 300 agreements with small and large enterprises in this field during the forums held over the past four years, and there is financial support worth hundreds of millions, especially for African country institutions, to focus globally.

Source (Union of Arab Chambers)